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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Hogyan kaphatnak egyenlő színvonalú pszichiátriai és 
mentális ellátást országosan a magyar emberek? " 

Tisztelt Miniszter Úr!
 

A koronavírus  járvány  és  a  jelenlegi,  válságokkal  teli  időszak  jelentősen  megterheli  a  magyar
felnőttek,  gyermekek pszichéjét  egyaránt.  A szakemberek becslései  szerint  ma legalább minden
negyedik  hazai  lakosnak  pszichiátriai  segítségre  lenne  szüksége.  Az  állami  egészségügyi
ellátórendszerben nagyjából félezer pszichiáter dolgozik. Azaz, ha minden segítségre szoruló polgár
szakemberhez fordulna, akkor egyenként ötezer beteget kellene kezelniük.

A hazai pszichiátriai ellátás már több, mint egy évtizede küzd az egyre nagyobb szakember- és
forráshiánnyal,  a  romló  vagy  rossz  körülményekkel.  Az  itthon  maradt  és  az  állami  ellátásban
dolgozó  pszichiáterek  lényeges  szakmai  támogatás,  valamint  reformok  nélkül,  fokozott
erőfeszítéssel látják el a lakosság mentális betegségeinek kezelését.

Ráadásul igen jelentős területi különbségek vannak a hazai ellátórendszerben a pszichiátriai ellásra
vonatkozóan. Már a járvány előtt is hatalmas volt a szakemberhiány, különösen vidéken, ahol jó, ha
egy megyében egy gyermekpszichiáter praktizált, most sok helyen még az idős orvosok nyugdíjba
vonulása miatt is még rosszabb a helyzet.

Erre a törékeny alapra nehezedik most rá a járványhelyzet után a válság miatt növekvő ellátási
többletterhelés,  a  megnövekedett  krízishelyzetek,  melyek  többször  öngyilkossági  kísérletekig,
gyilkosságokig is fajulhatnak a mentálisan egyébként is sérülékenyebbek között.

 

Ezzel kapcsolatban kérem Miniszter urat, hogy szíveskedjék válaszolni a következő kérdéseimre:



 
 

1. Terveznek-e az OPNI-hoz hasonló országos pszichiátriai szakmai, szellemi központot 
létrehozni, ahonnan országosan is lehetne támogatni a különböző pszichés segítséget 
nyújtó intézményeket, a szakembereket?

2. A gyermek és felnőtt pszichiátria ellátás mellett, immáron hatvan éve igény lenne egy 
ifjúságpszichiátriai központ létrehozására, ahol körülbelül a 12 és 25 év közötti fiatalokat 
tudnának kezelni, mivel életkori sajátosságaik megkívánják ezt a fajta speciális támogatást.
Mikor valósítható meg a több évtizedes, hiánypótló intézmény létrehozása?

3. Annak ellenére, hogy a pszichiátriai kényszerbeszállítás, vagyis amikor valakit akarata és 
hozzájárulása ellenére szállítanak a pszichiátriára, komoly visszaélésekre adhat okot, 
hiszen a személyes szabadságától fosztja meg a pácienseket, hogyan lehet elkerülni azokat 
a tragédiákat, melyek a pszichiátria kórképekhez köthetőek?

4. Hogyan tervezik országosan bővíteni a pszichiáterek és egyéb mentális, pszichés 
betegségekkel foglakozó szakemberek számát, hogy a lehető legszélesebb körben kapjanak
a rászorulók szakmai segítséget?

 

Segítő együttműködését előre is köszönöm.
Budapest, 2023. január 10.

Tisztelettel:

Kanász-Nagy Máté
(LMP)
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